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Rohelised kutsuvad 
keskkonnateemalistele 
mõttetalgutele. Lk 3

Mai Treiali arvates 
on valitsus inimesele 
selja pööranud. Lk 4 

Õnneseenes 
peeti mihkli-
laata. Lk 2

Nädal tagasi avas 
Tartumaa muuseum 
Eesti Apostlik-Õige-
usu kiriku 85. aasta-
päevale pühendatud 
näituse.

Milvi Kapaun

Kahekümne viie jumala-
kojaga omal ajal Eesti üheks 
rikkamaks maakonnaks ol-
nud Tartumaa apostlik-õi-
geusu kirikud on enam-
jaolt ehitatud üle-eelmise 
sajandi 60-70ndatel aasta-
tel. Igal kirikul on oma lu-
gu: ehitamis-, hävimis- ja 
taastamise (kui on) lugu. 
Praegu Tartumaal tegutse-
vad õigeusu kogudused on 
Kavilda Püha Aleksandri 
kogudus, Mehikoorma Is-
sandamuutmise kogudus ja 
Nõo Püha Kolmainu kogu-
dus. Tartu linnas on Juma-
laema Uinumise, Uspenski 
kogudus ja Pühade Alek-

sandrite kogudus.
Vana-Tartumaa õigeusu 

teemalise näituse avamisel 
pidas palvuse ning õnnistas 
väljapaneku Eesti Apostlik-
Õigeusu kiriku preester Jo-
hannes Keskküla. Näituse 
esemeline ja dokumentaal-
ne materjal on muuseumi 
kogudest ning eraisikutelt. 
Kaarepere koguduse va-
nem Georg Allik (Lähte ko-
guduse viimase preestri Er-
mil Alliku poeg) tõi näitu-
sele endisaegse Uhmardu 
kiriku lipust säilinud osa 
ning metropoliit Aleksand-
ri fotoportree, mille pea-
piiskop kinkis tänutäheks 
hoolsa töö eest Lähte ko-
guduse vanemale Ludmil-
la Sepale 1937. aastal. Nä-
ha saab ka Lähte kogudu-
se viimast korjanduslehte 
ja viimast annetust – nõu-
kogudeaegset kolmerubla-
list rahatähte.

Teise korruse väiksemas 

näituseruumis on vaata-
miseks seatud slaidiprog-
ramm kirikute ajaloost ja 
dokumentaalne materjal 
vitriinides.

Suuremasse näitusesaa-
li on üles pandud endisele 

Kärkna-Lähte kirikule kuu-
lunud kaheksa meetri pik-
kune ikonostaas, preestri-
rüüd ja kirikuesemed. Sir-
vida saab 17. sajandist pä-
rit kirillitsas kirja pandud 
aujärjel seisvat Püha Evan-

geeliumi, mille juurde kuu-
lub ka aujärjepealne rist. 
Raske raamat on puust 
kaante ja kaunistatud me-
tallitööga. Evangeeliumi 
juurde õigeusu kirikus nai-
si ei lubatud.

Ikonostaasist erine-
va, enam kui sajast väike-
sest ikoonimaalist koosne-
va pühapildi tähendusest 
rääkis huvilistele avapäe-
val TÜ kunstimuuseumi 
koguhoidja ja ikoonimaa-
lija Külli Valk. Pühapilt on 
omamoodi kirikukalender, 
millel on kujutatud tähtsa-
te pühadega seotud ikoo-
ne ning kuulsamad juma-
laemade ikoonid. Jumala-
emade pühapildid on ni-
metatud vene linnade ja 
suuremate kloostrikomp-
lekside nimedega, üks olu-
lisem on Kaasani jumala-
ema ikoon. Näitust saab 
vaadata Tartumaa muu-
seumis 14. novembrini.

Eesti 
Korteriühistute 
Liit õpetab 
kuritegu 
ennetama

Eesti Korteriühistute 
Liit korraldab koostöös 
kuriteoohvrite toetami-
se ühinguga Ohvriabi 
Tallinnas, Pärnus, Tar-
tus ja Narvas infopäe-
vad teemal “Kuriteoen-
netus korteriühistus”.

Infopäevade korral-
damist toetab sisemi-
nisteerium ning nen-
de eesmärgiks on an-
da korteriühistute juh-
tidele ja liikmetele 
praktilisi soovitusi ku-
riteoennetuse läbivii-
miseks. Ühisarutelude 
käigus arutletakse, kui-
das avastada ja arvesta-
da keskkonnaga seotud 
riske, aga ka sisemisi 
riskitegureid ning hin-
nata nende ohtlikkust; 
kuidas kaitsta oma va-
ra varguste eest ja mil-
le eest vastutab korteri-
ühistu juhatus.

6. oktoobril kell 15 
on infopäev Tartus 
Barclay Hotellis (Üli-
kooli 8). Info ja regist-
reerimine 627 5740 või 
ekyl@ekyl.ee.

EPP

Konguta vallavalitsusel 
on koostöös konsultatsioo-
niettevõtte First Project 
OÜga ning EASi toetusel 
valmimas Kavilda ürgoru 
puhkepiirkonna kontsept-
sioon, mis on aluseks eda-
sistele investeeringutele. 
Dokument sisaldab ka piir-
konnas asuva kolme turis-

miobjekti tasuvus- ja teos-
tatavusanalüüse. Annik-
oru külakeskuse kõrvale, 
poole kilomeetri pikkuse-
le kaldaalale on plaanis ra-
jada Kentsi paisjärve puh-
keala korraliku supelran-
na ja liivakattega univer-
saalspordiväljakuga. Aja-
loolise kantsikoha, Alt-Laa-

ri linnamäe juurde on plaa-
nis rajada külastuskomp-
leks ja teemapark, mis tut-
vustaks nii piirkonna kui 
kogu Eesti muinasajalu-
gu. Kentsi paisjärve puhke-
ala ja Alt-Laari linnamäge 
hakkab ühendama Kavilda 
ürgoru matka- ja käimisra-
dade süsteem orienteeruva 

pikkusega 6-8 km.
Konguta vallavalitsus 

plaanib juba 2009. aastal 
hakata taotlema Euroo-
pa Struktuurifondide toe-
tusi piirkonna turismiala-
seks arendamiseks. Kõigilt 
vallaelanikelt ja teistelt-
ki oodatakse häid ja huvi-
tavaid ettepanekuid selle 

piirkonna arendamiseks ja 
väljaehitamiseks. Kavilda 
ürgoru puhkepiirkonna 
väljaarendamise töökoos-
olek toimub 2. oktoobril 
kell 10 Konguta vallavoli-
kogu ruumis.

EPP

Konguta arendab puhkepiirkonda

Väike näitusekülastaja uurib suurele ikoonile maalitud 
värvilisi pühakutekujutisi.

Tartu ülikooli kunstimuuseumi koguhoidja Külli Valk (paremalt) rääkis huvilistele omapärasel, sajast maalist koosneval ikoonidekogul kujutatud 
pühapiltide tähendusest. Kuulavad Tiiu Laht ja Heiki Veromann. Fotod: Milvi Kapaun

Elva 
Rattakrosside 
sügissarja 
"Olümpiakross 
2008" IV etapp

1. oktoobril toimub 
Elva staadioni parkmet-
sas Elva Rattakrossi-
de sügissarja "Olümpia-
kross 2008" IV (ja üht-
lasi viimane) etapp.

Registreerimine El-
va staadioni majas kell 
15.30-18. Start avatud 
16-18. Distantsid vasta-
valt vanusele 300 m ku-
ni 6 km.

Teave tel. 5800 1065 
või 5193 5213
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Kolmapäeva päikese-
paistelisel hommiku-
poolikul sai lasteaia 
Õnneseen mänguväl-
jakust tegus laada-
plats.

Milvi Kapaun

Sügisandidega täidetud 
korvid näpus, laadamütsid 
ja -rätid peas, jalutasid mu-
dilased mihklilaadale.

“Et esmaspäeval algas 
sügis, on sobilik sügise sün-
nipäeva ja tulevase mihk-
lipäeva vahel korraldada 
laat,” rääkis enne rahva 
saabumist laadaplatsi üle 
vaadanud õppealajuhataja 
Aigi Kapten. “Laadale tul-
lakse ikka laadariietuses, 
rätik või kaabu peas. Ostu 
ja müüki meie laadal po-
le, lapsed vahetavad oma-
vahel kodust kaasavõetud 
aed- ja puuvilju. Nagu laa-
dal tavaks, on meil siin ole-
mas ka elus loomad ning 
saab laadanalja.”

Laadapäev algas laulu-
mängudega, seejärel läks 
täie hooga käima laada-
kauplemine.

Tervislikku kaupa meki-
ti nii oma kui sõbra korvist. 
Krõmpsuv porgand põses 
või õunaamps hammaste 

vahel asjalikku kauplemist 
ei seganud.

Laadanalja tegi suvi lä-
bi aias tähtsat valvuriame-
tit pidanud Hernehirmu-
tis (õpetaja Ruth Mägi). 
Hernetont seletas, kui pal-
ju tuleb teha hirmutamis-
tööd, et soovimatud aiakü-
lalised tervislikku suupoo-
list enne laadakorvidesse 
jõudmist nahka ei pistaks. 
Loomulikult tuleb aia tur-
vamehel selleks hästi kole 
välja näha. 

“Sel aastal olin ma roh-

kem nagu vihmatont, lin-
dude peletamisega suure-
mat tegemist polnud,” sele-
tas narmendavas rüüs uh-
ke torukübaraga hirmutis. 
Koleda välimuse tõttu sü-
gise sünnipäevapeost ilma 
jäänud hernetondil lubasid 
Õnneseene laadalised oma 
seltsis rõõmsalt lustida. Tä-
nutäheks jagas hernetont 
lastele suurest plastkausist 
roosavärvilisi mahlaseid 
arbuusikuubikuid.

Mängida sai kartulivis-
kamise ja tähepallimängu, 

näidata osavust huntide ja 
lammaste mängus ning te-
ha mihklipäeva pauku.

Lisaks elusatele loo-
madele – küülikud ja 
tiukrikana, oli kohal ka 
puust meisterdatud lam-
mas. Mihklipäeva oluline 
tegelane polnud küll elus, 
kuid villane ikka. Jänkud 
ja tiukrikana tõi õpetaja 
Riina Rooleht mihklilaada-
le lastele katsuda ja kaeda. 

Laste kodudest pärine-
sid kaalunäituse eksponaa-
did, millest vanimad, uni-
kaalne apteegikaal ja mar-
gapuu ehk päsmer, päri-
nesid eelmisest sajandist. 
Kaalusid tutvustas õpeta-
ja Liia Tilgar.  Iga laada-
line sai teada nii enda kui 
oma korvi kaalu. Et teada 
saada, kui palju aedviljade 
krõmpsutamine kehakaa-
lule kasu tõi, võis laadaline 
ennast kaaluda enne ja pä-
rast söömist.

Kõige suurema sügisan-
dide korviga oli mihklilaa-
dale tulnud Mihkel Brett. 
Kahemehe korvi aitas tassi-
da õpetaja Anneli Uusimaa. 
Omanimelisel laadal on ju 
igal Mihklil uhke tunne 
oma kaupa pakkuda ja sõp-
radega jagada.

Mihklilaat Õnneseenes

Elva gümnaasiumi 
abiturientidel oli 
teisipäeval kolmas 
tund rahvastikumi-
nister Urve Paloga.

Sirje Veldi

Rahvastikuminister 
Urve Palo ajas teisipäe-
val kaks koolimaja segi ja 
jäi seetõttu gümnaasiumi 
lõpetajatega kohtumisele 
pool tundi hiljaks.

“Kõik on õige, meie ju-
riidiline aadress ongi Tar-
tu mnt 3,” ütles minist-
ri vabanduste peale Elva 
gümnaasiumi õppealaju-
hataja Tiit Ustav.

Rahvastikuminister 
pikka sissejuhatust ei tei-
nud ja asus kooli aulas-
se kogunenud lõpuklassi 
õpilastega kohe vestlus-
se. Ministri büroo tööta-
jad jagasid lahkesti Ees-
ti Vabariigi logoga rinna-
märke ja pastapliiatseid 
kõigile, kes aga Urve Palo 
küsimustele õigeid vastu-
seid andsid.

Ega midagi rasket ei 
küsitudki. Koos minist-
riga tuletati meelde, et 
Eesti Vabariigis on kõr-
gema võimu kandja rah-
vas, kes saab oma võimu 
teostada läbi valimiste. 
Riburada mööda tuleta-
ti meelde, kes saab valida 
Riigikogu ja kes kohalike 
omavalitsuste volikogu-
sid; millised erakonnad 
said hääli viimastel rii-
gikogu valimistel; kes on 
opositsioonis ja kes koa-
litsioonis. Ükshaaval loe-
ti kokku ministrid ja mi-
nisteeriumid, mille pu-
hul Urve Palo tunnistas, 
et ka tal läheb vaheteva-
hel meelest, kas neid on 
13 või 14.

Kui näiteks majandus- 
või põllumajandusminist-
ri puhul on selge, millega 
kumbki tegeleb, siis rah-
vastikuministrile mää-
rab tegevussuunad iga 
valitsuse uus peaminis-
ter oma käskkirjaga. Tõ-
si küll, viimased rohkem 
kui kümme aastat pole 
need oluliselt muutunud. 
Ja nii keerleb ka Urve Pa-
lo rahvastikuministribü-
roo tegevus kolme üsna 
mahuka ja olulise teema-
deringiga, milleks on rah-
vastikupoliitika, integrat-
sioonipoliitika ja rahvus-
kaaslased välismaal.

R a hv a s t i k u r eg i s t -
ri andmetel elab Eestis 
praegu 1,34 miljonit ini-
mest 121 erinevast rah-
vusest.

Ligi 70% neist on eest-
lased ja 26% venelased. 
Ülejäänud protsendid ja-

gunevad ülejäänud rah-
vuste vahel. Kuna rah-
vust tänapäeval enam 
passi ei kirjutata, siis saa-
vad inimesed oma rahvu-
se ise määrata, näiteks 
rahvaloenduse ajal, mi-
da iga kümne aasta jä-
rel korraldatakse enam-
vähem ühel ajal kõikides 
Euroopa arenenud riiki-
des.

“Paraku rahvaarv ka-
haneb ehk siis suremus 
on endiselt suurem kui 
sündimus,” möönis Palo. 
“Selles pole midagi era-
kordset, niisugune olu-
kord on paraku enami-
kus Euroopa Liidu riiki-
des. Ainukesena on mi-
nu teada iive nullis Islan-
dil. See on ka põhjuseks, 
miks Euroopa Liidu maad 
omavahel tööjõuturul 
konkureerivad – igal pool 
on inimesi puudu. Aga 
sündivuse poolest oleme 
Euroopa keskmised. Teie 
olete veel laulva revolut-
siooni põlvkonna lapsed. 
Pärast seda hakkas iive 
langema, kuid viimastel 
aastatel enam mitte nii 
kiiresti. Kui viis aastat ta-
gasi suri meil 5000 ini-
mest rohkem kui sündis, 
siis möödunud aastal oli 
see arv kaks korda väik-
sem.”

Noored keskkoolilõpe-
tajad teadsid hästi, miks 
naised elavad meestest 
keskmiselt pea 11 aastat 
kauem, kuigi sünnib ena-
masti rohkem poisse. Kui 
üle neljakümneaastaste 
meeste eluiga lühendavad 
alkohol, suits, stress, hai-
gused ja ka abielulahu-
tus, siis nooremad mehed 
kas sõidavad end autode-
ga surnuks või hukkuvad 
muudes õnnetustes. Ku-
ni 30 eluaastaseid mehi 
ja naisi on meil enamvä-
hem võrdselt, siis meeste 
arv langeb ja üle kolme-
kümne aastaste seas on 
juba rohkem naisi.

“Eelmisel aastal sai 
20-24 aastaseks 105 000 
noort inimest. Kümne 
aasta pärast on sama va-
nu inimesi aga kahjuks 
vaid 55 000,” märgib Pa-
lo. “Et iive muutuks posi-
tiivseks, peaks enamikes 
peredes olema vähemalt 
kolm last.”

Mõeldes tänaste noor-
te peale, kes alles oma 
elu alustavad, ohkas mi-
nister sügavamõtteliselt, 
enne kui ütles: “Ärge nar-
kootikume tarbige! Sellel 
on otsene negatiivne mõ-
ju kõigele selle, millest 
me teiega täna siin rää-
kisime.”

Pooltund Urve Paloga

Minister Urve Palo ühiskonnaõpetuse õpetaja rollis. 
Foto: Sirje Veldi

Laadalised Iiris Ülper (vasakult), Mia Reilson ja Hanna-Loore Mägi küülikuid uudistamas. Fotod: Milvi Kapaun

Jarno Raidve (vasakul) ja Karl-Kristofer Kivisalu teevad 
laadakaupa.
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MIS JUHTUS
Elvas

06.09 avastati, et ühe 
asutuse riidekapist on va-
rastatud 1000 krooni.

17.09 kl 16.10 oli rat-
tasadulas purjus Kalju 
(1950).

18.09 kl 14.05 sõitis 
Ülari (1984) lubatust kii-
remini 14 km/h võrra, kl 
16.20 Ivo (1984) 24 km/
h võrra, kl 18.20 Priit 
(1989) 13 km/h võrra, kl 
18.35 Toomas (1968) 14 
km/h võrra.

19.09 hommikul tea-
tati, et kalmistul on öö 
jooksul ümber lükatud 
kaks hauasammast.

20.09 kl 22.30 tarbi-
sid parklas alkoholi 1992. 
ja 1993. aastal sündinud 
tüdrukud, kl 22.40 jõid 
kaks 1991. aastal sündi-
nud poissi parklas alko-
holi.

21.09 kl 08.57 sõitis 
Marek (1978) lubatust 
kiiremini 23 km/h võrra, 
kl 09.13 Kiur (1972) 26 
km/h võrra, kl 09.29 Ai-
var (1978) 44 km/h võr-
ra, kl 11.10 Lea (1970) 
25 km/h võrra, kl 11.55 
Illari (1973) 22 km/h 
võrra. Kl 09.49 juhtis Ai-
var (1965) mopeedi al-
koholijoobes, kl 12.30 ei 
olnud Tõnise (1946) ju-
hitud autos laps nõuete-
kohaselt turvavarustuse-
ga kinnitatud, kl 15.50 ei 
täitnud Tõnis (1986) sõi-
dukit juhtides liiklusmär-
gi “Peatumise keeld” nõu-
deid.

22.09 kl 15.44 magas 
purjus Aleksandr (1961) 
avalikus kohas. Kl 19.10 
tabati autoroolist Mee-
ri (1974), kellel polnud 
vastava kategooria moo-
torsõiduki juhtimise õi-
gust. Kl 22.48 sõitis Rene 
(1983) lubatust kiiremini 
31 km/h võrra.

23.09 kl 13.43 põles 
Käo tänavas sõiduauto 
kapotialune. Enne pääst-
jate saabumist oli auto-
omanik põlengut kustu-
tanud pulberkustutiga ja 
summutas suuremad lee-
gid. Päästjad kustutasid 
põlengu lõplikult ning 
eemaldasid sõidukil aku-
juhtmed. Päästetööde ju-
hi sõnul põhjustas oleta-
tavalt süttimise auto ben-
siinivooliku purunemine.

23.09 kl 14.43 ületas 
Anu (1957) juhitud sõi-
duk lubatud kiirust 12 

km/h võrra. Kl 16.30 lär-
mas purjus Silver (1972) 
Säästumarketis ja ei allu-
nud turvamehe nõuete-
le, millega rikkus avalik-
ku korda.

24.09 kl 13.45 sõitis 
Karin (1963) lubatust kii-
remini 11 km/h võrra.

Rõngu vallas
20.09 kl 16.25 sõitis 

Mihkel (1983) lubatust 
kiiremini 28 km/h võrra, 
mehel polnud ka vastava 
kategooria mootorsõiduki 
juhtimise õigust. Kl 16.58 
kihutas Oleg (1971) luba-
tust kiiremini 36 km/h 
võrra, kl 17.05 ületas lu-
batud sõidukiirust Jaa-
nis (1985), kl 17.30 Alek-
sei (1978), kl 17.55 Piret 
(1982), kl 20.40 Martin 
(1977).

21.09 kl 11.08 kihutas 
Janeki (1977) juhitud sõi-
duk asulavälisel teel lu-
batust kiiremini 34 km/
h võrra, kl 11.10 Tõnu 
(1980) koguni 45 km/h 
võrra. Kl 12.10 ületas lu-
batud sõidukiirust Avo 
(1965) 28 km/h võrra, kl 
12.29 Toomas (1972) 29 
km/h võrra, kl 13.16 Mar-
tin (1986) 21 km/h võr-
ra, kl 14.25 Indrek (1980) 
46 km/h võrra, kl 15.39 
Karmen (1969) 22 km/
h võrra, kl 16.15 Alvar 
(1986) 37 km/h võrra.

23.09 kl 09.20 juh-
tis Sergei (1988) sõidu-
kit, mille haagis ei ol-
nud nõuetekohaselt läbi-
nud tehnoülevaatust. Kl 
10 sõitis Martti (1988) lu-
batust kiiremini 21 km/h 
võrra.

24.09 kl 10.50 ületas 
Priidu (1980) juhitud sõi-
duk lubatud kiirust 18 
km/h võrra.

Nõo vallas
21.09 kl 08.14 sõitis 

Kairi (1972) lubatust kii-
remini 20 km/h võrra, kl 
08.49 Arvi (1978) 21 km/
h võrra. Kl 10.25 oli sõi-
dukiroolis purjus Alvar 
(1989).

Rannu vallas
Ajavahemikul 19.-

22.09 on alevikus asu-
va lasteaia territooriumil 
ära lõhutud lilli, kaks pui-
dust istepinki ja korvpal-
lirõngas ning kõveraks 
sõkutud osa lasteaia võrk-
aiast.

Eestimaa rohelised kutsuvad 
elvalasi mõttetalgutele
Järgmisel laupäeval 
tuleb Elvas esindus-
lik seminar roheli-
se väikelinna arengu 
teemadel.

Sirje Veldi

Algselt oli roheliste üri-
tus plaanitud samale päe-
vale uuskasutuslaadaga, 
mis temaatiliselt omavahel 
hästi haakuvad, kuid kor-
ralduslikel põhjustel toi-
mub siiski eraldi päeval. 
Elvas Roheliste Erakonda 
esindav Andres Mäesepp 
loodab, et seminar on ka 
iseseisva üritusena palju-
dele huvitav.

“Eesmärk on kuula-
ta eelkõige Elva linna ini-
meste mõtteid, et mis neid 
erutavad, millised teemad 
on siin aktuaalsed,” ütleb 
Mäesepp. “Roheliste põhi-
mõte on innustada kõik-
jal kodanikealgatust ja ot-
sedemokraatlikke ideaale. 
Me ei paku valmislahendu-
si, pigem tahame inimesi 
kuulata ja pakkuda inimes-
tele rääkimise võimalust.”

Riigikogu liige Toomas 
Trapido, kogukonna alga-
tuste ja liikumiste spetsia-
list ja igasuguste ökokülade 
spetsialist on lubanud rää-
kida teemadel, mis tema-
le hingelähedased on. Veel 
on oodata Peep Mardistet, 
kes on töötanud Europar-
lamendis Andres Taran-
di meeskonnas ja veab ka 
roheliste Europarlamen-
di kampaaniat ning esin-
dab sel päeval ka Tartu Su-
pilinna Seltsi, mis suures-
ti roheliste põhimõtete toel 
loodud.

“Olen analoogilisi mõt-
teid mõlgutanud Mahla-
mäe suhtes, mis on suhte-
liselt kompaktne, selgelt 
piiritletud piirkond, teatud 
oma probleemide eripära-
ga,” räägib Mäesepp. “Ei 
ole välistatud, et kui tekib 
piisav huviliste ring näi-
teks Mahlamäe või Käärdi 
elanikest, et siis neile prob-
leemidele sel päeval roh-
kem tähelepanu pöörame.”

Mäesepp vihjab, et kui 
koalitsioonipartnerid 28. 
septembril saavad haldus-
reformi osas kokkuleppele, 

siis ei pruugi me ehk järg-
misel sügisel enam rääkida 
näiteks Elva linnast ja Rõn-
gu vallast eraldi, vaid ehk 
hoopis Tartu vallast kui 
uuest haldusregionaalsest 
üksusest.

“Kui see plaan regulee-
ruks, siis me ei vali enam 
Elva linnavolikogu, vaid 
Tartu volikogu,” ütleb Mäe-
sepp. “Selline haldusjao-
tus on paljudele rohelistele 
ökonoomne ja kindel. Eri-
ti keskkonnateemade osas, 
millega praegused omava-

litsused ei saa hakkama. 
Elva puhul räägime prü-
gimajandusest, mida pole 
saanud kolme aasta jook-
sul korda. Ka on Elva üks 
kõige viletsamini kanali-
seeritud linnasid Eestis. 
Seega teame juba Elva lin-
na näite põhjal, et haldus-
suutmatust on. Suurem ük-
sus suudaks ehk paremini 
hakkama saada. Meie eel-
tingimus on kindlasti see, 
et seesama kohalik initsia-
tiiv, küla tasand, saaks sel-
ge hääleõiguse. Olgu see 

siis Elva selts või Käärdi 
selts, kuid et neil oleks ot-
setee või esindatus neis va-
litavates kogudes.”

Seetõttu arutletaksegi 
4. oktoobril Elvas, milline 
võiks olla Eesti väikelinna-
le sobilik arengutee. Päeva 
esimest poolt ohjab Contra, 
juttu veavad lisaks eelni-
metatutele veel Ahto Oja 
(SEI), Rein Kuresoo (Elva 
linnavolikogu keskkonna-
komisjon), Jüri Ginter (Tar-
tu Ülikool), Vallo Reimaa 
(IRL), Airi Hallik (Urvaste 
vallavolikogu).

“Tegemist ei ole sellega, 
et keegi kõrgelt puldist üt-
leb, mis tegema peab,” üt-
leb Mäesepp.

“Teemablokid lähtuvad 
eelkõige nendest esineja-
test. Näiteks Airi Hallik, 
kes on ka aktiivne roheli-
ne, räägib oma kogemus-
test külaliikumise aktivis-
tina; Vallo Reimaa peatub 
kindlasti haldusreformil; 
Elva keskkonnateemadele 
peaks üsna hästi hinnan-
gu suutma anda Rein Ku-
resoo.”

Andrus Mäesepp loo-
dab, et sellistel mõttetalgu-
tel on mitu eesmärki, eel-
kõige aga teavitamine, ko-
gemuste jagamine, inimes-
te teadlikkuse tõstmine.

“Eks need inimesed, kel-
lel on võimalik mõjuta-
da protsesse, saavad ideid 
juurde. Kes teistest valla-
volikogudest kohale tule-
vad, kuulavad ja viivad ehk 
ka siit mõne hea mõtte ko-
ju kaasa,” räägib Mäesepp. 
“Ei saa eitada, et järgmi-
sel aastal on ka suur vali-
miste aasta. Eks ka roheli-
sed koguvad siin mõtteid ja 
täpsustavad oma plaane, et 
milliste mõtete taha vali-
mistel koonduda.”

Osalejatele on üritus ta-
suta. Pihta hakatakse kell 
10 ja jutulõng tõmmatak-
se kokku kell 18. Pakutak-
se ka mahedalt kasvata-
tud saadustest valmistatud 
lõunasööki ja tegevust pa-
kutakse lastele. Oma osa-
võtust tasub teada anda 
ja lisainfot küsida Andrus 
Mäesepalt, mob 520 5131 
või elva@erakond.ee.

Andrus Mäesepp kampaanias “Teeme ära!” Elva linna 
koristamas. Foto: Kayvo Kroon



4 27. september 2008

Seisukohad, mille-
ga peaminister tu-
li välja 15. septemb-
ril Riigikogus rahva-
esindajate küsimus-
tele vastates, näi-
tavad, et ta on kao-
tanud reaalsustaju. 
Kuis muidu võiks ta 
praegust pensioni-
süsteemi õiglaseks 
pidada ning arvata, 
et see võimaldab ea-
katel inimestel toime 
tulla.

Mai Treial, Riigikogu 
Eestimaa Rahvaliidu 
fraktsiooni aseesimees

Minimaalne vanadus-
pension ehk rahvapension 
1913 krooni ei kaitse küll 
kindlasti vaesuse eest. Va-
litsusliidu programm aas-
taiks 2007–2011 näeb et-
te pensionide kahekordis-
tamise, kuid pensionitõus 
peab kajastuma inimese te-
gelikus ostujõus, mitte ai-
nult formaalsetes protsen-
tides. Peaminister on ilm-
selt unustanud, et aktsiisi-
de ja teiste kaudsete mak-
sude tõus sööb lubatud 
pensionikasvu ära. Refor-
mierakondliku liberaal-
se poliitika tagajärjel võib 
kaks kolmandikku tööta-
jaid juba lähitulevikus lan-
geda allapoole vaesuspiiri.

Rahvapension ei kaitse 
vaesuse eest

Vaesusriski sattumise 
vältimiseks on vajalik al-
gatada ühiskonnas asjako-
hane arutelu, kuid peami-
nister ei suvatsenud Riigi-
kogus isegi vastata Rahva-
liidu fraktsiooni küsimu-
sele, kas Eesti täidab kõiki 
Euroopa sotsiaalharta nõu-
deid. Eesti on ju ratifitsee-
rinud parandatud ja täien-
datud Euroopa sotsiaalhar-
ta, mis on inimõiguste kon-
ventsiooni kõrval üks täht-
samaid dokumente. Euroo-

pa sotsiaalõiguste komitee 
juhtis juba 2006. aastal tä-
helepanu sellele, et Eesti 
ei täida kõiki sotsiaalharta 
sätteid – minimaalse vana-
duspensioni ja rahvapen-
sioni selgelt ebapiisav tase 
ei taga kaitset vaesuse vas-
tu. Vaesusrisk kasvab koos 
vanusega ning suuremas 
vaesusriskis on üksi elavad 
vanurid.

Tulevikule mõeldes peab 
silmas pidama sedagi, et 
meie töötajad saavad val-
davalt ebaõiglaselt mada-
lat palka, mis mõjutab ne-
gatiivselt ka hilisemat pen-
sioni ning toimetulekut. 
Euroopa Nõukogu mõistes 
moodustab õiglane tööta-
su vähemalt 68% keskmi-
sest palgast ning alla sel-
le teenivate inimeste arv ei 
tohiks ületada 5% töötaja-
te koguarvust. Ebaõiglust 
süvendab veelgi, et kehti-
va pensionikindlustussüs-
teemi kohaselt on ligi 75 
protsendil töötajatest pen-
sioniaasta koefitsient alla 
ühe. Nende inimeste töö-

panus on ilmselgelt ala-
hinnatud ja nii võime 20–
30 aasta pärast olla olukor-
ras, kus kolmandik inimes-
test saab nn rahvapensio-
ni, sest praegused suured 
palgaerinevused kanduvad 
pensioniaega.

Laps vajab tuge 
täiskasvanuks 
saamiseni

Eelnevast lähtudes uuri-
sime peaministrilt, mida ja 
millal kavatseb valitsus et-
te võtta pensionisüsteemi 
õiglasemaks muutmiseks. 
Peaminister rääkis pikalt-
laialt toimetulekutoetu-
sest, nagu oleks see min-
gi päästerõngas. Rahva-
pensioni ja pensioni baas-
osa otsest sidumist arves-
tusliku elatusmiinimumi-
ga ei ole valitsus kavanda-
nud, sest säärane sidumine 
eeldab sotsiaalmaksupõ-
hisest pensionisüsteemist 
loobumist, ja seda võima-
lust ei hakka valitsuskoa-
litsioon peaministri sõnul 
isegi arutama.

Kõige enam jahmatas 
meid peaministri ülim jäi-
kus lastega perede toe-
tamisel. Lastele solidaar-
selt makstavat 300 kroo-
nist toetust võrdles ta he-
likopterilt raha tuulde loo-
pimisega, samas ei pea ta 
aga vajalikuks kokkuhoiu 
mõttes alandada vanema-
hüvitise ülempiiri. Peami-
nister on jätnud tagaplaa-
nile Eesti riigi arenguvõi-
me ühe põhitagatise, rah-
vuse püsimajäämise. See-
pärast ei peagi valitsus olu-
liseks vältida laste- ja pere-
toetuste süvenevat ebapro-
portsionaalsust.

Lapse kasvatamine 
nõuab kõigil eluetappidel 
kuni täiskasvanuks saami-
seni nii vanematelt kui ka 
riigilt suurt panust. Pere-
toetuste määrad ning mit-
mekesisus peavad andma 
piisava kindlustunde pere 

loomiseks ja arenemiseks. 
Madala sündimusega Eu-
roopa riikide kogemused 
annavad alust arvata, et 
kui soovitakse rohkem lap-
si, ei piisa vanemahüviti-
sest, vaid riik peab aitama 
tagada lastega perede toi-
metuleku ka edaspidi. Kui 
valitsus pöörab lastega pe-
rede väärtustamise poliiti-
kale selja, näitab see vastu-
tustundetust Eesti riigi ehi-
tamisel.

Hädasolijaid tuleb 
kuulda võtta

Järgmisel aastal sei-
sab ees hulk hinnatõuse, 
mis mõjutavad meid kõiki, 
enim kahtlemata neid, kel-
le sissetulek on alla kesk-
mise, kes saavad alam-
palka või madalat pensio-
ni. Mis võib neid inimesi 
ees oodata ja millised abi-
nõud nende toetuseks järg-
misel aastal rakendatakse, 
et nad veelgi suuremasse 
vaesusse ei langeks ja vae-
seid juurde ei tuleks, seda 
ei osanud peaminister öel-
da ega soovinud prognoo-
sida. Sellest järeldub, et 
valitsusliit lihtsalt ei hooli 
kõigist inimestest ega soo-
vi edaspidigi hoolivust üles 
näidata. Kahetsusväärne, 
et peaminister ei andnud 
konkreetseid vastuseid ega 
ole valmis pidama dialoogi 
eakate ja puudega inimeste 
ühendustega. Samuti teeb 
muret, et valitsus eirab kir-
jadele vastamise korda – 
märtsikuus toimunud Rah-
valiidu sotsiaalfoorumi et-
tepanekud on tänaseni 
ametliku kirjaliku vastuse-
ta. Raske on mõista, miks 
peaminister tegelikku olu-
korda ilustab. Kas ta po-
le selle keerukusest tõesti 
aru saanud või eksitab ava-
likkust ja Riigikogu teadli-
kult?

 
Toimetaja Sirje Veldi Tel. 730 9899 
e-mail: epoiss@kodu.ee

Toimetusel on õigus kaastöid toimetada ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega tagastata. 
Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee või tel. 646 3363

Väljaandja OÜ Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. 
Toetaja Elva Linnavalitsus. Kuulutuste vastuvõtt E, T, K kella 10-17 raekojas 
Kesk 32 tuba 209. Kujundaja-küljendaja Kristina Kütt. Trükk AS Võru Täht

23.09 otsustati:
Sõlmida mitteelu-

ruumi üürileping FIE An-
ti Jõgiga ruumide üüri-
miseks Elva Matkakes-
kuses tähtajaga kuni 
30.09.2013. Ruumide ka-
sutamise sihtotstarbeks 
määrati kingsepateenuse 
osutamine; ehituse töö-
võtuleping OÜ-ga Otepää 
Ehitaja Otepää spordima-
ja rekonstrueerimiseks 
maksumusega 478461 kr.

Anda ehitusluba ehi-
tisele aadressiga Järve tn 
1 ja Järve tn 1a.

Määrata sünnitoe-
tused Anneli Veemehele, 
Liina Ivaskile.

Kehtestada Elva 
Gümnaasiumi klassiruu-
mide, võimlate ja aulate 
üürihinnad 2008/2009 
õppeaastal.

Kanda maha Elva 
Gümnaasiumi valduses 
olev amortiseerunud ja 
muul moel kasutamiseks 
kõlbmatu inventar (arvu-
tikomplekt ja 2 printerit).

Esitada eelnõud El-
va Linnavolikogule: 
Elva linna kohalike tee-
de nimekirja täiendami-
ne; Elva linnas Kesk tn 29 
ja Pargi tn 11a katastriük-
suste detailplaneeringu 
kehtestamine; Elva linnas 
Valga mnt 5 kinnistu de-
tailplaneeringu vastuvõt-
mine ja avaliku väljapa-
neku toimumise aja välja-
kuulutamine.

Anda Elva Linnava-
litsuse tänukiri Galina 
Küülile.

Salle Ritso
Linnasekretäri asendaja

LINNAVALITSUSE ISTUNG Valitsus on inimesele 
selja pööranud

VOLIKOGU KUTSE

Koer on leitud Elvas Tähe tn. 9 juurest 24. septemb-
ril. Naabrite sõnul oli ta seal juba paar päeva jaluta-
nud. Koer on viidud Tartu Loomade Varjupaika.

Praegune 
pensionisüsteem 
ei arvesta naiste 
ja meeste kohatist 
ebavõrdsust 
töösuhetes ega 
panust laste 
kasvatamisse.

Elva Linnavolikogu is-
tung toimub 29. septemb-
ril kell 18 lasteaed Õn-
neseen tasandusrühmas 
Peedul Lõuna 5/7.

Päevakorra pro-
jekt: 

1. Ülevaade Elva Lin-
navalitsuse tegevusest. 
(Reno Laidre)

2. Elva linna aren-
gukava aastateks 2008-
2015 täitmine. (Toomas 
Järveoja)

3. Elva linna osalemi-
ne liikmena mittetulun-
dusühingus “Korteriühis-
tu Elva Jaani 7” (Kalev 
Kepp)

4. Elva linna kohalike 
teede nimekirja täienda-
mine. (Kalev Kepp)

5. Elvas, Kesk tn 29 
ja Pargi tn 11a katastri-
üksuste detailplaneerin-
gu kehtestamine. (Kalev 
Kepp)

6. Elva linnas Valga 
mnt 5 kinnistu detailpla-
neeringu vastuvõtmine ja 
avaliku väljapaneku toi-
mumise aja väljakuuluta-
mine. (Kalev Kepp)

7. Muud küsimused.

Leelo Suidt
Elva Linnavolikogu 

esimees

KELLE KOER?
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Pärast keskkooli lõ-
petamist oli Veiko 
Haanil valida tipp-
jalgpalluri karjääri 
või hariduse vahel.

Sirje Veldi

Nii noore mehe koh-
ta, saad 30, oled juba 
üsna palju jõudnud.

Jah, tehtud on juba üsna 
palju. Mul on saatusega nii-
palju vedanud, et olen kõi-
gi nende asjadega – jalg-
palliklubi, lasteaed, voliko-
gu – tegeleda jõudnud. Kui 
ise aktiivne olla, siis jõuab 
kõike teha.

Millisest tööst leib 
lauale tuleb?

Elva jalgpalliklubis olen 
peatreener ja lasteaias Õn-
neseen kehalise kasvatuse 
õpetaja. Need tööd on pea-
aegu võrdsed, nii tööajalt 
kui rahaliselt. Kuigi – kui 
teen tuludeklaratsiooni, 
siis esmane on lasteaed ja 
jalgpalliklubi on nagu tei-
ne töökoht.

Kuidas noor mees 
lasteaeda tööle sat-
tus?

Hakkasime lasteaiast 
võtma poisse jalgpallitren-
ni, käisin neid lasteaiast 
trenni viimas. Siis tuli Külli 
Sibul minuga rääkima. Mul 
olid ülikoolist kõik vajali-
kud paberid olemas: dip-
lom, bakalaureuse kraad, 
olin võtnud eelkooliealis-
te laste kehalise kasvatu-
se kursust ka. Ja siis mõt-
lesin, et miks mitte, täiesti 
erialane värk.

Kas oled lasteaias 
ikka vahel tädi Veiko?

Jah, vahel väiksemad 
lapsed kipuvad nii kutsu-
ma. Aga ma siis ütlen ik-
ka, et ei ole tädi, et kar-
vad kasvavad ka ikka põse 
peal. Siis nad saavad ise ka 
aru. Aga tihti on nii, et lap-
sed näevad vähe oma isa. 
Nii poistel kui ka tüdruku-
tel on ikka vaja näha, kui-
das mehed olukordi lahen-
davad. Et see on natuke eri-
nev sellest, kuidas emad ja 
lasteaiatädid seda teevad. 
Aga mulle väikeste lastega 
tegelemine meeldib.

Peret sul vist veel ei 
ole?

Jah, elan täiesti üksi.
Kas järgmised küm-

me aastat võivad min-
geid muutusi tuua?

Kui päris aus olla, siis 
ega minu süda nagu päris 
vaba ei ole, aga et ma kel-
legagi koos hakkaksin ela-
ma ja lapsed tuleksid, se-
da ma praegu ette ei näe. 
Kindlasti see kunagi tu-
leb, aga seal on niipalju as-
ju, mida ma ei saa siin rää-
kida. Mulle meeldivad ilu-
sad naised ja ma kindlas-
ti tahan, et mul oleksid ka 
oma lapsed, keda ma saan 
ise kasvatada.

Aga milline roll sinu 
elus on poliitikal?

Sellega oli nii, et enne 
viimaseid omavalitsuste 
valimisi tuli Urmas Kruuse 
ja küsis, kas ma ei tahaks 
kandideerida Reformiera-
konna valimisnimekirjas. 
Olin nõus. Sain 28 häält ja 

Mina valisin hariduse
JUUBILAR Treener Veiko Haan

pääsesingi volikogusse. See 
oli tol ajal suhteliselt tund-
matus kohas vette hüppa-
mine. Nüüd juba tunnen 
end seal päris hästi.

Mis osas tahaksid 
linna arengus kaasa 
rääkida?

Ma tunnen, et peaks en-
da linna rohkem väljapoo-
le propageerima. Vaikselt 
juba nagu hakkab tekki-
ma ka meil oma nišš, et kui 
Otepääle minnakse sporti 
tegema, siis meile tullakse 
puhkama. Aga siin peaks 
olema rohkem neid võima-
lusi, mis inimesi siin roh-
kem kui ühe päeva hoiaks.

Näen ka, mis igal näda-
lavahetusel Ego baaris pä-
rast pidu toimub. Noortel 
peab olema koht, kus end 
välja elada, kuid see peab 
olema natuke viisakam. 
Otepääl on minu teada 2 
diskoteeki, mis mõlemad 
on tunduvalt viisakamad 
kui meil Ego.

Igal suvel käivad mul 
vanematel külas suvitajad 
Moskvast ja on väga rahul. 
Kitarrist Anastassia Bardi-
na on siin 7-8 aastat igal 
suvel puhanud ja nad nau-
divad siin olemist. Talvel ja 
sügisel on aga Elvas mõni-
kord ikka päris nukker, õh-
tuti on linn nagu välja sur-
nud. Võiks ikka olla koht, 
kus saaks kodust välja min-
na ja õhtul ka natuke mõ-
nusalt aega veeta.

Kuidas jalgpalliklu-
bil läheb?

Me ei saa kurta. Algus-
aastatel oli ikka palju ras-
kemaid aegu, pidime ko-
gu aeg ennast tõestama. 
Nüüd oleme majandusli-
kult jalad alla saanud ja 
ka linn toetab väga tublis-
ti. Elva CUPil tulid meie 
1999. aasta poisid võitjaks. 
Meie klubist tuleb järelkas-
vu nii teistesse klubidesse 
kui koondistesse. Parimad 
lähevad meistriliigasse, 
sest meie ei suuda mängi-
jatele palka maksta. Viljan-
di Tulevikus mängib Elva 
poiss Kaido Koppel. Kaarel 
Tani mängis Viljandi tule-
vikus, kuid tuli Elvasse ta-
gasi. Meestega oleme täna-

vu karikavõistlustel jõud-
nud Eesti 16 parema võist-
konna hulka. Järgmisel 
kolmapäeval on mäng, mil-
lest sõltub, kas me pääse-
me kaheksa hulka või lan-
geme välja.

Kuidas jalgpalli 
juurde sattusid?

Mina hakkasin jalgpal-
li mängima teises klassis, 
käisin Miina Härma koolis, 
mängima hakkasin jalgpal-
likoolis (praegune jalgpal-
liklubi Tammeka). Pärast 
keskkooli oli mul võima-
lus minna mängima Flo-
rasse, kuid mõtlesin, et ha-
ridus on tähtsam ja läksin 
ülikooli. Ja siis jäi mul tipp-
tasemel jalgpalluri karjäär 
ära. Mina valisin tol mo-
mendil hariduse ja ma ei 
kahetse praegu.

Mida siis teed, kui 
sul on päris vaba aeg?

Meeldib hästi palju lu-
geda, ilukirjandust. Mina 
olen selline mees, kes ei lä-
he raamatukokku. Kui mul-
le mingi raamat meeldib, 
siis ma ostan selle poest. 
Ma tahan, et mul tekiks lõ-
puks korralik oma raama-
tukogu. Olen ikka suhteli-
selt noor mees, mul on pal-
ju sõpru, sugulasi ja tutta-
vaid. Eks ma käin ka pidu-
del ja veedame koos lõbu-
salt aega.

Lasteaias olen natuke ka 
luuletusi kirjutanud ja mul 
on oma võimlemisklubi. 
Väikestele lastele teen ak-
robaatikat.

Milline sünnipäev 
tuleb?

Vägev. Esimest kor-
da pean sellist sünnipäe-
va, kus on koos minu noo-
remad ja vanemad sugu-
lased, sõbrad ja töökaasla-
sed. Mõtlesin, et 30 aastat 
– paras hetk teha üks kor-
ralik pidu. Meil ikka sellist 
asja pole, et mõni sünni-
päev oleks vahele jäänud.

Mis võiks kingitus 
olla?

Ütlesin kõigile, et sel-
le raha eest, mis te mulle 
kingituseks toote, peamegi 
peo. Neid asju, mis ma va-
jan, saan kõike ise ka osta.
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� I Tartu Rattama-
ratonil osales 1151 
ratturit. Võitis Alges 
Maasikmets, teine oli 
Andres Lauk, kolmas 
Andrus Aug. Parim 
elvalane Meelis Lutter 
lõpetas kaheksandana. 
Naistest oli parim Riina 
Toomis.

� Elva kammerkoor 
AVE käis Kempeles 
rahvusvahelisel koori-
festivalil.

� Abeli Ärikeskuse 
Hoovipoes maksis 
Valga lastevorsti kilo 39 
krooni.

� Elva Postipoisis 
ilmus esimest kor-
da rubriik “Elvalaste 
hobid”. Kirjutati Sulev 
Otsingust ja tema ka-
hest huvist – maalimine 
ja luuletamine.

Õigel sünnipäeval, 29. septembril, Veiko Haan pidu 
pidada ei saa ega jõua sel päeval ka volikogu istungile, 
sest on poistega võistlustel. Nii lükkuvad peod järgmis-
se kuusse. Foto: Milvi Kapaun

Järgmisel kolma-
päeval tähistame 
rahvusvahelist ea-
kate päeva

Marika Tuus,
Riigikogu liige

Sel päeval saadetakse 
kogu maailmale sõnum, 
et iga eakas inimene on 
ühiskonnale tähtis ja te-
ma elukogemus vajalik, 
et pensionäri tuleb austa-
da ja hoida.

Pensionärid 
pankadele appi

Eestis pole see kahjuks 
alati nii. Ei saa hoolivuse 
märgiks lugeda sotsiaal-
ministeeriumi kavatsust 
kaotada järgmise aas-
ta veebruarist pensioni-
de ja toetuste tasuta ko-
jukanne ja panna pensio-
näride õlgadele kuus ku-
ni 70 kroonine igakuine 
maksukoormus. Valitsuse 
soov postiteenuse pealt 
kokku hoida ja maksta 
pensioniraha välja panga 
kaudu annab löögi just 
maapensionäridele. Pal-
judes piirkondades ei ole 
sularaha- ja makseauto-
maate ning ka postkonto-
reid ning raha kättesaa-
miseks tuleb sõita suure-
masse keskusesse. Kah-
juks pole aga maapiir-
konnad ühistranspordi-
ga ühtlaselt kaetud ning 
rahakärped riigieelarves 
viivad neidki busse küla-
teedelt vähemaks. Koju-
kandest loobumine ei an-
na riigile märkimisväär-
set kokkuhoidu. Pigem on 
põhjuseks hoopis eakatelt 
inimestelt sularaha kät-
te saada, et nende sum-
madega pangale kasumit 
teenida. Hoolivuse kas-
vust ei räägi ka valitsuse 
kavatsus tõsta arstirohtu-
de käibemaks praeguselt 
5%-lt 9% peale. Paljudes 
riikides nagu Suurbritan-
nia, Küpros, Iirimaa, Mal-
ta, Leedu, Rootsi, Prant-
susmaa jt. on retseptira-
vimite käibemaks täna-
seni 0 protsenti. Küprosel 
ja Maltal aga ka käsimüü-
gi rohtudele.

Arvestades, et uuest 
aastast ootab ees märga-
tav hinnatõus toidule, kü-
tusele ja toasoojale, kas-
vatab ravimite kallinemi-
ne vanainimese eluks va-
jalikud kulutused luba-
matult kõrgeks. Kuid ra-
vimite hinnatõus tõstab 
ka riigi kompensatsioo-
ni retseptiravimitele. See 
tähendab aga, et raviks 
ettenähtud haigekassa 
raha väheneb keskeltläbi 
200 miljoni krooni võrra, 
mis toob omakorda kaasa 
veelgi pikemad ravijär-
jekorrad ja halvema tee-
nuse. Eriti valusalt puu-
dutab hinnatõus krooni-

lisi haigeid ja puuetega 
inimesi. Seda enam, et 
puuetega mittetöötava-
te inimeste sotsiaaltoetu-
si, mis ongi mõeldud ars-
tirohtude ja abivahendi-
te ostmiseks, pole tõste-
tud juba 9 aastat. Samas 
on hinnad mitmekordis-
tunud. Kas ikka on puue-
tega inimesed Eestis eri-
lise hoole all nagu põhi-
seadus ütleb?

Eakate rahadega 
eelarve tasakaalu

Kui arvestada, et toi-
metulekutoetus on tä-
na ikka veel 1000 kroo-
ni kuus, pere igal järgne-
val liikmel aga vaid 800 
krooni, siis oleks õiglane 
lugeda toetuse saamiseks 
sundkulutuste sisse võrd-
selt kommunaalkuludega 
ka arstirohud. Sellele et-
tepanekule on aga valit-
suse kõrvad kurdiks jää-
nud. Samas tuleb piinlik-
kusega tunnistada, et tä-
nagi oleme 3745 krooni-
se keskmise pensioniga 
ja 1913 kroonise rahva-
pensioniga Euroopa Lii-
du punase laterna osas ja 
võrreldes teiste riikidega 
kanname riigieelarvest 
sotsiaalkuludeks õige vi-
letsa rahasumma. Eestis 
puhkenud ohjeldamatu 
hinnaralli nõuaks kind-
lasti ka meil erakorra-
list pensionitõusu, nii na-
gu see Euroliidu riikides 
rasketel aegadel kombeks 
teha on olnud.

Järgmisest aastast tõs-
tab Andrus Ansipi valit-
sus ka matuseteenuste 
ja -kaupade käibemak-
su 18%-le. Riik, kes mak-
sab matusteks vaid 3000 
krooni toetusraha, olles 
sellega Euroopa paari vii-
mase hulgas, ei hooli ini-
mestest.

Seepärast tundub pisut 
enneaegsena ka üleskut-
se tõsta vanaduspensio-
nile mineku iga praegu-
selt tasemelt 65 eluaas-
ta peale. Seda nii naiste 
kui meeste puhul. Kõhe-
daks võtab, kui arvesta-
da, et täna elab eesti nai-
ne neli aastat vähem kui 
keskmiselt Euroopas ja 
mees isegi kaheksa aas-
tat vähem, vastavalt 78 
ja 67 aastat. Lohutuseks 
siiski, et keskmise alla lä-
heb ka noorelt lahkunud 
inimeste statistika, mis 
liiklusõnnetuste, alkoho-
lisurmade, enesetappu-
de ja töötraumade suure 
osatähtsusega kisub alla 
just meeste keskmise elu-
ea. Seega need mehed, 
kes kuldse keskea õnne-
likult üle elanud, võivad 
pikemalt ka pensionipõl-
ve nautida ja armsale abi-
kaasale üsna kõrges va-
naduses kaaslaseks olla.

Head eakate päeva!

Mõtteid enne eakate päeva
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Jätkuvad mängud Ees-
ti meistrivõistluste sar-
jas.

C1 C-liiga
FC Elva – FC Tamsa-

lu Los Toros 4:2 (3:0). 
19. septembril Elva lin-
nastaadionil toimunud 
mängus tõi Elva jalgpal-
liklubile kaks väravat 
Raikko Käos, 25. minutil 
Reeno Sööt ja 55. minutil 
Magnar Aruoja.

D2 II-alagrupp
JK Merkuur-Juunior – 

FC Elva 3:2 (1:0). Koh-
tumine toimus 20. sep-
tembril Annelinna kunst-
muruväljakul, kus elva-
laste väravad lõid Anti 
Ivaste ja Heigo-Aaron Si-
niorg.

FCE Otepää – SK 10 
Premium 0:6 (0:3). Mäng 
toimus 21. septembril Pa-
lupera staadionil.

E2 I-alagrup
FCE Nõo – FC Elva 

1:2 (0:2). 21. septemb-
ril Elva kunstmuruvälja-
kul toimunud kohtumi-
ses lõid kodumängus vä-
ravad Erik Vaarmann ja 
Kristjan Vent. Nõo mees-
konnale tõi punkti Simo 
Järvela.

B1 Esiliiga
Pärnu JK – FC Elva 

3:2 (1:0). 22. septembril 
Pärnus toimunud mängu 
teisel poolajal lõid pal-
li võõrustajate väravas-
se Kaarel Tinn ja Evert 
Soonberg.

III-liiga Lõuna
FC Elva II - Viljandi JK 

Kotkad 1:2 (0:0). Mäng 
toimus 21. septembril Pu-
ka staadionil, Elva jalg-
palliklubile lõi värava 
Tarmo Kerro.

Marek Naaris

Jalgpallitulemusi

6.-7. septembril toi-
mus Saksamaal 
Klingenthalis rah-
vusvahelise suusalii-
du (FIS) koolinoor-
te Grand Prix suvises 
kahevõistluses.

Andrus Ilves

Euroopa noorte kahe-
võistlejate suvisel mõõ-
duvõtul osalesid Austria, 
Saksamaa, Tšehhi, Itaa-
lia, Poola, Sloveenia, Šveit-
si ja Eesti parimad noored 
kahevõistlejad. Väga häs-
ti läks Kristjan Ilvesel, kes 
võitis nn Gunderseni mee-
todil toimunud kahevõist-

luse. Suusahüpete 7. ko-
halt startinud Kristjan Ilves 
oli 3,5 km jooksudistantsil 
kiireim ja ületas finišijoo-
ne esimesena. Teisel päe-
val toimus sprindivõistlus, 
kus jooksudistantsi asen-
das suusakeppidega rullui-
sutamine. Peale õnnestu-
nud suusahüppeid oli Krist-
jan teine, kuid meile uud-
sel alal rulluisutamises tuli 
tal oma hea positsioon loo-
vutada. Arvestades vähest 
kogemust rulluisutamises 
oli kuues koht samuti kii-
duväärt.

Eesti noortekoondist 
esindas väärikalt ka Karl 
Mustjõgi Elva suusaklubist, 

kes oli Gundersenis 24 ka-
hevõistleja seas 15. ja lõpe-
tas sprindi 31 osaleja hul-
gas 13. kohal. Otepää poiss 
Mihkel Oja oli Gundersenis 
20. ja sprindis 19. ning võ-
rulane Robin Kütt Gunder-
senis 9. ja sprindis 23.

Võistlused näitasid, et 
oleme Euroopas omaealis-
te seas konkurentsivõimeli-
sed. Poisid said rikkalikult 
kogemusi ja treeningindu 
edaspidiseks. Loodame, et 
see võistlusreis Euroopas-
se ei jää meile viimaseks. 
Treenerina võin aga öelda, 
et võistluste tase oli väga 
kõrge ja võidu taga on suvi-
ne tõhus ettevalmistus. Sel-

lest kevadest käivitas Eesti 
suusaliit järelkasvukoondi-
se, kuhu kuuluvad kõik Ees-
ti parimad kahevõistlejad. 
See projekt sai teoks tänu 
firma Harju Elekter toetu-
sele, kes on lubanud noo-
ri kahevõistlejaid sponso-
reerida vähemalt Sotši ta-
liolümpiamängudeni 2014. 
aastal. Laagrites osalemi-
ne ja võistlussõidud nõua-
vad aga lisaks ka isiklikke 
sponsoreid. Siinkohal ta-
haks tänada Kristjan Ilve-
se toetajat OÜ Keevitusko-
da ja Karl Mustjõgi sponso-
rit OÜ Tõnu Rauatööd. Poi-
sid on tublid ja väärivad se-
da igati!

Kristjan Ilves võitis 
Saksamaal esikoha

II etapp eraldistardi-
ga sõidus toimus 17. sep-
tembril.

M-8 650 m. 1. Hans 
Kõrgesaar 2.44.05; 2. 
Erik Lääne 3.01.26 (mõ-
lemad Elva).

N-10 650 m. 1. Kärt 
Lang (Tartu) 2.24.72; 2. 
Eliise Hendrikson (Elva) 
2.55.84.

M-10 1100 m. 1. Siim 
Lepik (Tartu) 3.06.32; 2. 
Johannes Sikk 3.37.90; 
3. Siim Laak 4.17.75; 4. 
Oliver Leppik 4.28.82; 5. 
Deny-Lee Sorro 4.46.66 
(kõik Elva).

N-12 1100 m. 1. Mae 
Lang (Tartu) 3.32.99.

M-12 1100 m. 1. 
Georg Kõivumägi (Tar-
tu) 3.12.48; 2. Toomas-
Hendrik Ellervee 3.23.82; 
3. Henry-Markus Nau-
di 3.39.84; 4. Silver Melk 
3.41.08; 5. Karl-Gabriel 
Hiie 3.52.06 (kõik Elva).

N-14 1100 m. 1. Sirje 
Lepik 2.48.05; 2. Margot 
Oinus 2.58.59; 3. Laura-
Brit Mekk 3.08.81 (kõik 
Tartu).

M-14 1100 m. 1. Kaa-
rel Redi 2.33.77; 2. Silver 
Mäoma 2.35.93; 3. Vahur 
Vahtra 2.42.28 (kõik Tar-
tu).

N-16 1100 m. 1. Karin 
Redi (Tartu) 2.35.62.

M-16 1100 m. 1. Siim 
Jalakas (Otepää) 2.07.17; 
2. Henry Rebane (El-
va) 2.10.11; 3. Maikel 
Kuusma (Elva) 2.18.62; 
4. Siim Alamaa (Ote-
pää) 2.19.11; 5. Rainer 
Kõnd (Tartu) 2.20.35; 
6. Jörgen Matt (Otepää) 
2.27.95; 7. Villu Jõgi (Il-
matsalu) 2.29.06; 8. Oli-
ver Parv (Tartu) 2.33.01; 
9. Margo Tamm (Elva) 
2.35.35.

M-18 1100 m. 1. 
Gabriel Leppik (Elva) 
2.02.50; 2. Risto Raid 
(Otepää) 2.12.85; 3. Ardy 
Utar (Otepää) 2.15.56; 
4. Artur Schotter (Tar-
tu) 2.23.90; 5. Rainer 
Neidra (Otepää) 2.43.80; 
6. Rauno Miilmann (El-
va) 2.47.45.

N-Litsentsiga 1100 m. 
1. Maarja Kuuskvere (El-
va) 2.44.00.

M-Litsentsiga 1100 m. 
1. Rainer Põvvat (Tartu) 
2.02.44; 2. Caspar Austa 
(Elva) 2.03.41; 3. Urmo 
Utar (Külitse) 2.06.45; 4. 
Illar Lood (Nõo) 2.13.04; 
5. Arno Raadom (Elva) 
2.26.49; 6. Urmas Utar 
(Külitse) 2.42.42.

M-Litsentsita 1100 
m. 1. Aimur Uuk (Nõo) 
2.25.13.

Rattakrosside sügissarja tulemused

I etapp toimus neljapäe-
val, 18. septembril, osale-
jaid oli Tartust, Rannust, 
Kongutast, Nõost.

E klass (2000.a ja hiljem 
sünd.), 300 m. T: I Marili 
Kiisk 59,0; II Fee-Marlen 
Mägi 1.00,6; III Stella 
Luisa Oetjen 1.07,8; 4. Hei-
di Kelt 1.11,8. P: I Taimar 
Visla 1.02,4; II Erik Vaar-
mann 1.14,5; III Erik Lää-
ne 1.16,3; 4. Marchus-Joo-
nas Koppel 1.20,6.

D klass (1998/99), 
300 m. T: I Karina Kõnd 
59,5; II Melody-Mai Mägi 
59,6; III Hanna-Liina Jaa-
ni 59,8; 4. Aveli Kornav 

1.00,9; 5. Heleriin Me-
si 1.01,8; 6. Teele Volkov 
1.04,2; 7. Diana Villonen 
1.05,5; 8. Paula Puusaag 
1.06,5. P: I Tiitus Tiivel 
52,3; II Pärt Laas 53,3; III 
Mati Lensment 55,1; 4. Jo-
hannes Sikk 55,6; 5. Oliver 
Kiisk 57,1; 6. Kristjan Joo-
sep 57,3; 7. Margo Markov 
59,7; 8. Heigo-Aaron Sini-
org 1.00,3; 9. Kristen Käos 
1.02,9; 10. Ürgen Sõu-
kand 1.04,4; 11. Mihkel 
Unt 1.04,8; 12. Raiko Laja 
1.06,6; 13. Rainis Kollina 
1.06,8.

C klass (1996/97), 300 
m. T: I Merili Sutt 53,8; 

II Hele-Mai Luik 54,4; III 
Eleri Vulf 55,3; 4. Mo-
na-Reti Pavlov 1.18,0. P: 
I Heiros-Jaanus Sinimäe 
42,1; II Alari Pennar 49,5; 
III Raido Kollina 50,9; 4. 
Mart Tikkerbär 52,0; 5. 
Ahto-Marten Ott 53,8; 6. 
Ott Alekõrs 55,0; 7. Gennet 
Joel Laks 56,9; 8. Tom Illus 
59,0; 9. Rein Himmaste 
1.01,4; 10. Sander Ivanov 
1.07,4.

B klass (1994/95), 
500 m. T: I Kristina Keisk 
1.25,2; II Elina Anderson 
1.34,2; III Egle Rekand 
1.34,3. P: I Alvar Annuk 
1.13,6; II Aleksander 

Medvedjev 1.45,3; III Vei-
ko Villonen 1.51,8; 4. Ats 
Reitsnik 1.51,9.

A klass (1992/93), 500 
m. T: I Liis Reitsnik 2.02,1. 
P: I Tanel Kaseorg 1.15,6; 
II Kris Kuresoo 1.24,5; III 
Ergo Tamm 1.26,8.

NJ (1990/91), 500 m. I 
Kristi Tüli 1.25,4; II Kaisa 
Viljar 1.41,8.

Naised, 2x500 m: I Aili 
Popp 3.25,7.

NV, 2x500 m: I Leili Tee-
väli 4.49,5.

Mehed, 2x500 m: I And-
re Uin 3.21,6.

MV, 2x500 m: I Henn 
Mägi 3.39,5.

Sügisjooksusarja tulemused

Eelmisel nädalava-
hetusel toimusid mo-
tokrossivõistlused Lä-
tis Kegumsis. Laupäe-
val võisteldi Quad 100 
ja Quad 200 klassis. Ku-
na Kaidor Kompus võist-
les seekord Quad 200 
klassis, siis Quad 100 
klassis eestlasi stardis 
ei olnud. Stardis edestas 
Kaidor Kompus üllatus-
likult endast vanemaid 
võistluskaaslasi ja ka va-
nemat venda Kait Kom-
pust. Võistluste kulge-
des tuli aga kohti loovu-
tada endast vanematele 
ja suuremate kogemus-

tega võistlejatele. Vaa-
tamata sellele saavutas 
Kaidor kokkuvõttes tub-
li kuuenda koha. Võistlu-
se võitis Kait Kompus lät-
laste Ralfs Reinfeldsi ja 
Kristaps Veinbergsi ees.

Pühapäeval toimunud 
Quad Open masinaklassi 
võistlustel saavutas Kait 
Kompus kaheksanda ko-
ha. Võitis Mikus Nesko, 
järgnesid Agris Neija ja 
Maris Kirilko.

Kaido Kompus

Tulemusi motorajalt

Treener Andrus Ilves Eesti noortekoondisega Klingenthali hüppemäe laskumisrajal. Koolinoorte rahvusvahelisel 
Grand Prix võistlustel käisid Kristjan Ilves (vasakult), Robin Kütt, Mihkel Oja ja Karl Mustjõgi. Foto: erakogu
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega, liiv, 
kruus, muld. Tel. 529 1979

Müüa ZAZ-968M, läbisõit 30 000 
km. H 3000.-. 5599 3561

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. 5399 1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Teostame üldehitustöid. 5192 
9940; 5626 2853

Piirdeaedade ehitus. 5592 4611

Pottsepatööd. 5348 0240

Lamekatusetööd. 5332 9491

Võimalik rentida Bronto 18 korv-
tõstukit, tõstekõrgus 18.20. Tel. 
552 0680

Otsime klienditeenindajat Elva 
Tele 2 Edasimüügi esindusse. 
CV saata aadressil cv@telekratt.
ee

Võtan hoida lapse (30 krooni 
tund). 5667 1929

Otsin hoidjat 1a 2k vanusele 
poisile. 5666 1429; 520 2023

12. klassi poiss vajab eraõpeta-
jat matemaatikas. 5347 8730

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. 529 1558

Üürin 1-2 toal. korteri või maja-
osa. 5675 4719

Üürile anda kaupluse või lao-
ruumid Elvas 139,7 m². 503 
2954

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõi-
duki tagatisel (sõiduk jääb 
Teile) või kinnisvara tagati-
sel. Lõunalaenud OÜ, www.
lounalaenud.ee, 5680 8199

Ei või iial teada, mis 
juhtub lausega, mil-
le kogemata lendu la-
sed ja millest sün-
dinud üritust arva-
tavasti veel aastate 
möödudeski meenu-
tada saab.

Pille Rebane

Kõik sai alguse 1. sep-
tembril. On ju teada-tun-
tud tore traditsioon palju-
des koolides, et 12. klassi 
õpilased saadavad 1. klassi 
õpilasi nende esimesel koo-
liteel. Aga kui palju on koo-
le, kus needsamad noored 
võtavad oma väikesed koo-
liõed-vennad käekõrvale ja 
astuvad ühte sammu mat-
karajal. Just nii juhtus El-
va gümnaasiumi 12b ja 1a 
klassi õpilastega 18. sep-
tembri liikumispäeval.

Kuna väikestel läheb en-
da teele sättimisega väheke 
rohkem aega, siis olid suu-
red sõbrad meil juba poolel 
teel vastas. Südamlik taas-
kohtumine naerusui ja fo-
toaparaadi sähvides: värs-
kendati tutvust, tuletati ni-
med meelde, vahetati paa-
rinädalasi koolimuljeid. 
Kohe oli näha, et kaheteist-
kümnendikke ei olnud kee-
gi sundinud sellest üritu-
sest osa võtma. Metsaraja-
le jõuti naerukilgete saatel 
ja käsikäes juttu puhudes.

Nüüd pidid suured oma 
teadmiste pagasi avama, 

sest küsimusi tuli igast 
suust küll seente, marja-
de, puude, puhmaste, leh-
tede, kivide ja muu kohta. 
Kui metsarada oli tükk ae-
ga tallatud ja lahtiste sil-
madega ringi vaadatud, oli 
väikeste kord üllatuda, sest 
suured võtsid seljakotist 
välja ettevalmistatud töö-

lehed, mida koos asuti täit-
ma. Arutleti ilma, elus- ja 
eluta looduse, looduskait-
se ning erinevate taimelii-
kide üle.

Kuna tegemist oli ikkagi 
liikumispäevaga, siis leiti, 
et jooksumängud on kõige 
mõnusamad liikumiseks. 
Elevust tekitasid mängud 

“Rähnid ja üraskid” ning 
“Leia õige puu”. Eksite, kui 
arvate, et 12. klassi õpila-
sed panid nüüd käed tas-
kusse ja vaatasid pealt, kui-
das väikesed ringi sibama 
hakkasid. Kui pikkusevahe 
ei oleks reetnud, siis poleks 
küll aru saanud, kes alles 
alustas kooliteed ja kellel 

viimane kooliaasta käsil.
Aeg lendas märkama-

tult, seljataha jäid Paisjärv, 
Vaikne järv ning ees ootas 
Tartumaa tervisespordi-
keskus. Lõkkeplatsi ümber 
oli mõnus istuda ja keha 
kinnitada. Sõbralikult ja-
gati head-paremat vanema-
te poolt kaasapakitud söö-
gikotist ka suurtele sõpra-
dele. Samal ajal võtsid abi-
turiendid kohad sisse kuus-
kede ja mändide juures, et 
seletada okaspuude sarna-
susi ja erinevusi.

Koduteele asuti juba 
suurte poiste kukil. Lepiti 
kokku, et kui mitte enne, 
siis jõulude ajal saadakse 
kindlasti jälle kokku. Sü-
gispäeva jääb meenutama 
diplom.

Meile, kahele klassiju-
hatajale, ei ole ilmselt üks-
ki matk olnud nii pingeva-
ba, kui see liikumispäev. 
Nii hoolitsevaid, tähelepa-
nelikke ja abistavaid noori 
ei näe just iga päev. Mee-
nutades seda matka, olen 
kindlalt veendumusel, et 
noorus ei ole kaugeltki mit-
te hukka minemas. On vaja 
vaid noori usaldada.

Mina ja minu 1a klass 
tänavad veelkord õpetaja 
Mall Toime ning 12b klas-
si.

Rõõmsate taaskohtumis-
teni!

Käsikäes matkarajal

Tühjaks jäi kodu…

Langetame leinas pea
hea naabri

HILJU SILVETI
mälestuseks.

Südamlik kaastunne
tütardele peredega.

Irja, Maire ja Meelis

Pildile jäid suured poisid (vasakult) Mihkel Rähni, Mikk Karu ja Andres Koppel ning 
nende vahel väikesed poisid Kermo Lepik ja Chris Vink. Foto: Pille Rebane
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